
Tudományegyetemi könyvtárak: halálra ítélve? 
Szegeden két «tudomá-

nyos nagykönyvtár 
működik. Sok-e vagy 

kevés ez egy egyetemi vá-
rosban (amely csak magyar 
viszonylatban számít a nagy-
városok közé), nemigen le-
het vita tárgya, hiszen amíg 
csak másfél volt — gondolva 
i t t a Somogyi Könyvtár ű j 
épületének átadása előtti 
időkre —•, az bizony kevés-
nek tűnt. Közülük az egyik-
nek, a JATE Központi 
Könyvtárának vezetőivel, dr. 
Karácsonyi Béla igazgatóval 
és dr. Mader Béla igazgató-
helyettessel beszélgettünk el 
az intézmény helyzetéről, sű-
rűsödő (főként anyagi) gond-
jairól. Valamennyiünket 
érintő kérdésekről esett szó, 
hiszen a könyvtár 5340 olva-
sójának legnagyobb része a 
felsőoktatásban tanul, dolgo-
zik. Nem érdektelen talán, 
ha e cikk elején néhány ada-
tot közlünk arra nézve, hogy 
az adott intézmények nappa-
li hallgatóinak hány százalé-
ka tagja az egyetemi könyv-
tárnak. íme: Bölcsészkar 
92%; TTK 67%; Jogi Kar 
70%; JATE összesen 75%; 
SZCTTE 23%; Tanárképző 
85%; egyéb szegedi főiskolák 
20%. 

S most következzék az in-
te r jú ; az első néhány kérdé-
sünkre dr. Karácsonyi Béla 
válaszolt. 

— „Ki" tud ma több köny-
vet vásárolni: a Központi 
Könyvtár, vagy az egyes tan-
székek? 

— Sajnos, mind a tanszéki 
könyvtárak helyzete, mind a 
mi helyzetünk nagyon rossz. 
A tanszékeken mégis elvisel-
hetőbbek a problémák, hi-
szen ők — velünk ellentét-
ben — nem csupán a költ-
ségvetésből gazdálkodnak, 
hanem rendelkezésükre áll-
nak egyéb anyagi források 
is, amelyeket különböző tu-
dományos kutatási pályáza-
tok elnyerésével biztosíthat-
nak. Ezzel egyidejűleg az ál-
lami költségvetésen belül is 
arányeltolódás történt: míg 
10—12- évvel ezelőtt a könyv-

Reméljük, halálos íté-
letről nincs szó; kétségte-
lennek tűnik azonban, 
hogy felsőoktatási intéz-
ményeink könyvtárai ko-
rábban nem tapasztalt 
alapvető gondokkal küz-
denek. Az egyetemisták, s 
a fiatal (vagy éppen koro-
sabb) értelmiségiek 
ugyanis már kezdenek 
hozzáedződni ahhoz a 
gondolathoz, hogy ösztön-
dijukból. fizetésükből 
avagy a szülői apanázsból 
még a hivatásukhoz leg-
szükségesebb könyveket, 

folyóiratokat sem tudják 
megvásárolni. Az a (ta-
pasztalati) tény viszont, 
hogy az általuk legköny-
nyebben elérhető egyete-
mi, főiskolai könyvtárak 
sem képesek kielégíteni 
igényeiket, egészen újke-
letü. 

Ez okokból jár tuk kör-
be a szegedi felsőoktatási 
intézmények könyvtárait, 
valamiféle egységes képet 
akarván kapni helyzetük-
ről, kilátásaikról. (Lásd. 
Farkas Csaba írását a 
címoldalon.) 

Mint az alant közölt in-
terjúkból kiderül, a prob-
lémák nagysága és azok 
áthidalásának esélyei in-
tézményenként különbö-
zők. A JATE Központi 
Könyvtára összes külföldi 
könyvrendelését le kellett 
mondja. A SZOTE Köz-
ponti Könyvtárának rak-
tárába több könyv aligha 
zsúfolható; eddigi meg-
rendeléseik anyagi hátte-
rét azonban továbbra is 
biztosítani tudják. A ma-
tematikusok tudományos 
kapcsolataik, illetve nagy 

hírű tudományos folyó-
iratuk segítségével szer-
zik be a szükséges kiad-
ványok e j y részét. 

Hisz legyen szó akár 
művészi, akár tudomá-
nyos alkotásról, az alkotó 
és befogadója közti kap-
csolat nem a televízió, a 
videó, a mikrofilm, hanem 
a könyv esetében benső-
séges leginkább, még ha 
e nézet kissé konzervatív-
nak tűnik is. Pedig nem 
az. 

vásárlásra fordított összegek 
aránya könyvtárunk és a 
tanszékek között kétharmad-
egyharmad volt, addig jelen-
leg ez az arány megfordult, s 
a tanszékek együttesen kö-
rülbelül háromszor-négyszer 
annyi pénzt költhetnek köny-
vekre, mint mi. 

— Az 1985-ös pénzügyi 
évet a JATE mindhárom ka-
ra deficittel zárta. Hasonló-
képpen történt ez a központi 
könyvtár esetében is? 

— A tavalyi évet már ele-
ve 1,1 millió forintos deficit-
tel kezdtük. Ennek ellenére 
év végén egyenleggel zár-
tunk. 

— Milyen áron? 
Anyagi lehetőségeink 

szűkössége miatt egyrészt be 
kellett szüntetnünk a külföl-
di könyvek vásárlását, más-
részt meg kellett ritkítani a 
külföldi folyóiratok rendelé-
sét. Megjegyzem, hogy az ún. 
„standing order" folyóirato-
kat nem lehetséges máról 
holnapra lemondani, hiszen 
az e kategóriába tartozó (te-
hát nem évről évre előfize-
tendő, hanem folyamatosan 
járó) folyóiratokat, ha most 
lemondjuk, még egy évig 
kapjuk. Az a tény egyébként, 
hogy a deficitet felszámoltuk, 
és tavalyi költségvetésünket 
egyensúlyba Ihoztuk, csak 
látszólagos siker, mivel az 
1986-os folyóirat-megerende-

léseket tavaly kellett volna 
kifizetni, ami azonban nem 
történt meg, tehát azok idei 
költségeinket fogják terhelni. 

4- Zömmel olyan folyóira-
tokat mondtak le, amelyek 
esetleg egy tanszéki szak-
könyvtárban hozzáférhetők? 

— Nem. Átfedés eddig sem 
volt köztük és köztünk, hi-
szen a tanszéki könyvtárak 
egy szűkebb szakma számára 
gyűjtenek, nekünk pedig — 
központi könyvtár lévén — 
elsősorban azt kell megven-
nünk, amely kissé szélesebb 
körben is használható. 

— Gondolom, példátlan 
esemény egy tudományos 
könyvtár történetében az, ha 
külföldi könyvvásárlásait 
megszüntetni kénytelen. Ho-
gyan alakulhatott ki ez a 
mostani szomorú állapot? 

— Évi költségvetésünk 
hozzávetőlegesen 6 millió fo-
rint, amelynek kétharmada 
bérkeret. Így az összes dologi 
kiadásra — beleértve a 
könyvvásárlást is — kétmil-
lió jut. Mivel a postadíj, a 
telefon és az intézményünk 
fenntartásához szükséges 
egyéb költségek permanen-
sen emelkednek, sajnos, az 
ú j könyvek és folyóiratok vá-
sárlására fordítható összeg 
csökken. Ráadásul ez utóbbi-
ak ára is évente 15—20%-kal 
emelkedik. 1984-ig anyagi 
nehézségeinket különböző 

1 

póthitelekkel meg lehetett 
oldani, két esztendeje azon-
ban a könyvtárak nem ré-
szesülnek póthitelben; így 
— azt hiszem — érthető, 
hogy a tavalyi évet, mint 
már említettem, milliós defi-
cittel kezdtük. Igaz, 1985 so-
rán a minisztérium könyv-
tárosztálya 340 000 Ft külön 
támogatást nyújtott szá-
munkra, alapvető gondjain-
kat azonban ez sem oldotta 
meg. 

— Csak vásárlással elégít-
hetők ki az olvasói igények? 

— Nem — veszi át a szót 
dr. Mader Béla. — Jelentős 
szerep jut a -hazai könyvtár-
közi kölcsönzésnek is. Ezen-
kívül 36 országgal van nem-
zetközi cserekapcsolatunk, 
amely kínálatunk bővítését 
eredményezi anélkül, hogy 
egy-egy külföldi kötet meg-
vételére ezreket fordítanánk. 
Igaz, így viszont a postakölt-
ségünk emelkedik. 

— A Somogyi Könyvtár el-
készülése és megnyitása óta 
tapasztalható-e némi vissza-
esés az egyetemi könyvtár 
látogatottságában? 

— Nem, nem tapasztalha-
tó. Inkább azt mondanám, 
hogy sok az olyan hallgató, 
aki mindkét könyvtárnak 
tagja. 

— Gyakran kerül a könyv-
tár látogatója olyan helyzet-
be, hogy egy adott könyvet 
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hónapokon keresztül hiába 
„üldöz". Mintha valaki rajta 
ülne... 

— Anyagi okok miatt olyan 
könyvekből is alacsony pél-
dányszámmal rendelkezünk, 
amelyek sokak érdeklődésére 
számot tartanának, tgy az-
tán előfordul, hogy hónapo-
kig kell várni, még előjegy-
zés esetén is, az adott mű 
egyetlen kölcsönözhető pél-
dányára. Ugyanilyen okok 
miatt sok könyv csak az ol-
vasóteremben használható, 
olyanok is, amelyekből ott-
hon szeretnének tanulni a 
hallgatók. Természetes, hogy 
egy vaskos regény elolvasá-
sára nem az olvasóterem a 
legalkalmasabb hely, de ha 
csak egy példánnyal rendel-
kezünk belőle, kölcsönzésre 
nem bocsáthatjuk. Egyéb-
ként összességében a köl-
csönzési igények mintegy 
75%-át tudjuk jelenleg kielé-
gíteni. 

— Vesznek-e el könyvek, 
véletlenül, vagy nem egészen 
úgy? 

— Tragikus méretű elvesz-
tés nem szokott lenni, annál 
kevésbé, mivel készleteink 
95%-át zárt raktárban tárol-
juk. Néhány felelőtlen sze-
mély így is akad, azonban ez 
elkerülhetetlen olyan intéz-
ményben, ahol naponta 300 
embe'" fordul meg. Igazán 
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nagy értékű munka eddig 
még nem veszett el. Régeb-
ben sok bosszúságot okoztak 
azok a kényelmes hallgatók, 
akik kivágták az egyes olda-
lakat ahelyett, hogy kijegy-
zetelték volna. Tulajdonkép-
pen az ingyenesen igénybe 
vehető fénymásolási lehető-
séget ezért vezettük be. Meg-
éri nekünk is. 

— Hadd kanyarodjak visz-
sza ismét az anyagiakhoz. 
Hogy állja a Szegedi Egyete-
mi Könyvtár az országos ösz-
szehasonlitást? 

— A mostani dotációt te-
kintve úgy tűnik, hogy a tu-
dományegyetemi könyvtárak 
„halálra vannak ítélve". A 
monolitikus egyetemek 
könyvtárainak (Veszprém, 
Miskolc, Sopron, Gödöllő) vi-
szonylag jobb a helyzetük, 
hiszen őket a megfelelő szak-
tárcák is támogatják, vala-
mint a profiljuk eléggé be-
szűkíthető egy adott szakte-
rületre. A JATE viszont 
aránylag kevés hallgatójú 
egyetem, rendkívül széles é r -
deklődési körrel, három kar -
ral, így az igényekhez ké-
pest a helyzete igen kedve-
zőtlen. 

— Milyen a könyvtár szak-
ember-ellátottsága? Milyen a 
dolgozók közérzete? 

— Egy általános konvenció 
szerint minden tízezer kötet-
nyi gyarapodás esetén egy ú j 
könyvtáros felvétele szüksé-
geltetik. Ennek ellenére dol-
gozóink száma már nagyon 
hosszú ideje nem nő, sőt mi-
nimálisan csökkent. A kine-
vezett állományúak átlagbé-
re közel ezer forinttal elma-
rad az országos átlagtól, így 
a szakképzett munkaerő egy 
része máshová áramlik. Igaz, 
kapunk helyettük (még ha 
minimális kezdőfizetéssel is) 
végzett egyetemi hallgatókat, 
nekik azonban a könyvtárosi 
szakképesítésük hiányzik. 
Végeredményben azt mond-
hatom, hogy a könyvtár igen 
rossz anyagi helyzete a 
könyvtárasok hangulatán is 
nagy mértékben érződik. 
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D r . Tandon' Károly: 

A Bolyai Könyvtár területileg 
is fejlesztésre szorul 

i 
A Bolyai Intézet a JA-

TE Természettudományi 
Karának hat matematika 
tanszékét foglalja, magá-
ba. Az intézet könyvtá-
rának alapjai t az egye-
tem Kolozsvárról Szeged-
re történő költözése után 
Riesz Frigyes és Haar 
Alfréd professzorok ve-
tették meg. (Előbbi 1921 
és 1922 között, utóbbi 
1922 és 1923 között volt 
dékánja a Karnak.) A 
könyvtár sorsát a későb-
bi vezetők is szívügyük-
nek tekintették, így az 
az idők során országos 
h'írű könyv- és folyóirat-
tá r rá fejlődött. A jelen-
legi helyzet iránt dr. 
Tandori Károly akadé-
mikustól, a Matematikai 
Tanszékcsoport vezetőjé-
től érdeklődtünk. 

— ' Még tíz évvel ez-
előtt is olyan kép élt az 
ország matematikusaiban, 
hogy különösen a régi 
anyagok vonatkozásában 
ez a legjobb matematikai 
szakgyűjtemény az or-
szágban — mondotta a 
professzor úr —, ám az-
óta anyagi problémák 
miatt bizonyos értelem-
ben visszaesés tapasztal-
ható. A devizáért besze-
rezhető folyóiratok, köny-
vek ára ugyanis ijesztő 
mértékben emelkedik. 
Becsléseink alapján az 
1986. évben a folyóiratok, 
könyvek beszerzéséhez 
950 ezer forintra lesz 
szükségünk, ezzel szem-
ben az egész intézet évi 
költségvetésére 358 ezer 
forintot kaptunk. Termé-
szetesen ez utóbbi ösz-
szegből kell a könyvek 
vásárlásán kívül az inté-

zet fenntartását is bizto-
sítanunk, a krétától a 
postaköltségig. 

— Rendelkezésükre áll-
nak-e olyan források, 
amelyekből a különbőz2-
tet fedezni tudják? 

— 1985-ben a Bolyai 
Intézet munkatársai öt 
akadémiai kutatási téma-
pályázatot nyertek el; re-
mélhetőleg az idén is ju-
tunk majd bevételhez 
pályázatok útján. A má-
sik fő bevételi forrásunk 
az intézetünk által ki-
adott tudományos folyó-
irat, az Acta Scienciarum 
Mathematicarum. A Sze-
geden megjelenő Acták 
közül ez az egyetlen, 
amely kereskedelmi for-
galomba kerül; a terjesz-
tést a Kultúra Kereske-
delmi Vállalat intézi. A 
bevétel egy része — vár-
hatólag évi félmillió fo-
rint — visszaáramlik in-
tézetünkbe. Ezen „plusz" 
pénzekkel az idén még 
egzisztálni tudunk, bár 
egy NSZK-beli folyóirat 
rendelését — amelynek 
egy évfolyama 91 ezer 
forintba kerül — így is 
le kellett mondanunk- Ha 
tehát intézetünk nem 
nyer kellő számbán ku-
tatási pályázatokat, f ha 
a költségvetés nem emel-
kedik, akkor a jövőt il-
letően kétségbeejtő hely-
zet alakulhat ki. 

— Csak vásárlások, 
megrendelések útján gya-
rapodik a könyvtár állo-
mánya? 

— Nem. Az imént em-
lített Acta Sci. Math. fo-
lyóiratunknak csak egy 

részét ádjuk el, a má-
sik részt pedig külföldi 
folyóiratokra cseréljük. 
Segíti a beszerzést to-
vábbá az is, hogy ne-
ves külföldi kiadók re-
cenzálás céljából elküldik 
legfrissebb könyveiket az 
Actának, így ezek a pél-
dányok szintén itt ma-
radnak. Intézetünk mun-
katársai közül is számo-
san végeznek munkát 
külföldi folyóiratoknál 
(ismertetés, szaklektorá-
lás, szerkesztő bizottsági 
tagság). Tőlük az intézet 
forintért tudja megvásá-
rolni ezeket a folyóirato-
kat, amelyekhez egyéb-
ként csak dollárért lehet-
ne hozzájutni. 

— Minden fontos mun-
ka beszerezhető a fenti 
módszerek egyikével? 

— A folyóiratoknak, 
könyveknek nemcsak az 
ára, de a száma is ro-
hamosan nő. Minden év-
ben újak és újak jelen-
nek meg; teljességre 
könyvtárunk még megkö-
zelítőleg sem törekedhet. 
Célunk olyan munkák 
gyűjtése, amelyek tartal-
milag beillenek a szege-
di matematikai kutatá-
sokba. 

Vannak-e tárolási 
gondjaik? 

— A könyvtár jelenlegi 
állománya több mint 28 
ezer kötet, ennek egy ré-
szét — százezreket érő 
folyóiratokat — a földön 
vagyunk kénytelenek el-
helyezni. Ügy tűnik, hogy 
a Bolyai Könyvtár ki-
nőtte magát; területileg 
is fejlesztésre szorul. 
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D r . Zallár Andor: 

A hallgatói olvasótermek létrehozása 
halaszthatatlan feladat 

A Szegedi Orvostudo-
mányi Egyetem 1951-ben 
vált külön a Tudomány-
egyetemtől. Addig annak 
orvosi karaként műkö-
dött, s önálló, 1926-ban 
alapított kari könyvtárral 
rendelkezett. Ezen kari 
könyvtár, valamint a kü-
lönböző klinikai könyv-
tárak anyagából alapítot-
ták a SZOTE Közpon-
ti Könyvtárát 1951-bén, 
amely azóta jelentős fe j -
lődésen ment keresztül. 
Jelenleg nem csupán az 
egyetem klinikai könyv-
tárainak, 52 egységnek 
irányítását végzi, hanem 
a három dél-alföldi me-
gyét tekintve regionális 
feladatokat is ellát, sőt, 
alközpontja az orvostudo-
mányi és egészségügyi 
könyvtárak országos há-
lózatának is. Állománya 
a klinikai könyvtárakéval 
együttesen évente 5000 
kötettel gyarapszik; 1000-
féle folyóiratot járatnak, 
amelyből 650—700 külföl-
di szaklap. Napi átlagfor-
galmuk a tavalyi évben 
118 fő volt. 

Dr. Zallár Andor, a 
SZOTE Központi Könyv-
tárának igazgatója kész-
séggel nyújtott felvilágo-
sítást az intézménnyel 
kapcsolatos kérdéseinkre. 

— Az önök könyvtára 
kizárólag szakkiadványo-
kat gyűjt? 

— Igen, hiszen könyv-
tárunk tudományos felső-
oktatási, országos feladat-
körű szakkönyvtár. 

— A két egyetem kü-
lönválásakor minden or-
vostudományi tárgyú 
könyv ide került át? 

— Csak az akkori or-

voskari könyvtár állomá-
nyát vettük át. A JATE 
Központi Könyvtárában 
jelenleg is számos alap-
vető könyv áll az orvos-
tanhallgatók rendelkezé-
sére, akik ezt a lehető-
séget ki is használják. 

— Vannak-e nehézsé-
geik a beszerzéssel kap-
csolatban? 

— Mivel a tudományos 
eredmények mennyiségi-
leg is növekednek, ter-
mészetes, hogy nő az 
egyes szaklapok terjedel-
me, és ezzel párhuzamo-
san az ára is. A költség-
vetés viszont nem emel-
kedik az árakkal arányo-
san, így a beszerzés so-
rán felmerülő nehézsége-
ket egyéb hitelekből kell 
megoldani. A múlt esz-
tendőben több mint 10 
millió forintot fordítot-
tunk állományunk gyara-
pítására, ebből a pénzből 
azonban nem tudtunk 
többet vásárolni, mint 
4—5 éve, amikor erre a 
célra a fenti összegnek 
csupán fele állt rendel-
kezésünkre. 

— Az imént, amikor 
körbevezetett a könyvtár 
helyiségein, feltűnt a 
raktárak rendkívüli zsú-
foltsága. Szinte a plafon-
ról is könyvek lógtak le. 
Milyen elképzeléseik van-
nak e helyzet felszámo-
lására? 

— A könyvtár épülete 
alatti pincehelyiségek egy 
részét jelenleg a gazda-
sági igazgatóság textil-
raktárnak használja. Ezen 
helyiségek, ha könyvtá-
runk megkapná őket, a 
raktározási gondjainkat 

jó időre megoldanák. Át-
kerülhetnének ide a kli-
nikai könyvtárak nem-
használatos kötetei is, így 
tehermentesíteni lehetne 
közülük főleg azokat, 
amelyekben a könyvtáro-
si teendőket nem főállá-
sú dolgozók látják el. 
Biztató számunkra, hogy 
ezen elképzelésünket az 
egyetem vezetése is tá-
mogatta. 

— Van-e egyéb prob-
lémájuk a raktár kapa-
citásának szűkösségén kí-
vül? Az iménti „kör-
utunk" során az olvasó-
termek sem tűntek túl-
ságosan nagynak... 

— A Művelődési Mi-
nisztréium Könyvtárosz-
tályának szakmai felül-
vizsgálata már 1984-ben 
megállapította, hogy a 
hallgatói olvasótermek 
létrehozása halaszthatat-
lan feladat. Egyetemen 
belüli lehetőségeink szű-
kösek, ennek ellenére 
márciusban megkezdődik 
egy, eddig más célra 
használt helyiség hallga-
tói olvasóteremmé alakí-
tása, ahol körülbelül 25 
személynek jut majd 
hely. Az igazi megoldást 
azonban egy új könyv-
tári épület létrehozása 
jelentené, amelyet a mos-
tani épületünkhöz lehet-
ne hozzáépíteni. Ennek 
előzetes tervei és terve-
zett költségvetése már az 
Egészségügyi Minisztéri-
umban vannak. Elvégre 
nem válhat igazán jó or-
vos azon hallgatóból, aki 
a sajá t szakterületének 
könyvtári kulturáltságát 
nem ismeri meg. 
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